
Неяк у старэйшых класах нашай 
Пяцігарскай школы я запытаўся, ці ведаюць 
дзеці, хто такі Ніл Гілевіч. Якіх толькі тэорый 
не прыйшлося пачуць у адказ. Найбольш 
распаўсюджанай была версія пра навукоўца. 
Аніхто з вучняў беларускамоўнае школы не 
ведаў імя слаўнага народнага паэта, які сё-

лета адзначыў сваё 80-годдзе і які ўсё жыццё 
паклаў на ніву беларушчыны. (Што ўжо казаць 
пра вучняў школ рускамоўных.) 

У далейшай размове высветлілася, што не 
ведаюць вучні не толькі пра Ніла Гілевіча, 
але і пра народнага паэта Рыгора Барадуліна 
і Генадзя Бураўкіна. А яны ж таксама нядаўна 
святкавалі свае 75-гадовыя юбілеі. І ўсе яны 
могуць пахваліцца цэлымі тамамі твораў, у 
якіх кожнае слова крычыць пра нашы з вамі 
болькі. 

На постацях нашых жывых класікаў сёння 
магла б трымацца ўся беларуская ідэалогія. 
Яны б маглі не сыходзіць з экранаў тэлевізараў, 
так што нават трохгадовыя дзеткі маглі б узга-
даць пра гэтых паважаных “дзядзькаў”. Але 
беларускае слова ў нашай дзяржаве заста-
ецца на задворках, а таму нават у выпускных 
класах прыходзіцца слухаць пра беларуска-
га фізіка Ніла Гілевіча. Ды што ў выпускных 
класах! Аднойчы нават кіраўнік дзяржавы ў 
інтэрв’ю расейскім тэлеканалам распавядаў, 
як ён любіў чытаць вершы Васіля Быкава. (Якіх 

у празаіка Быкава ніколі не было.) 
Наш кіраўнік рэгулярна віншуе расейскіх 

актораў ці поп-зорак з іхнімі святамі. А вось 
на прачулае слова да сваіх родных Вялікіх 
беларусаў у яго не хапае ні часу, ні чагосьці 
большага. І не толькі ў яго. Не знаходзіцца 
такога слова і ў вялізнай арміі ідэалагічных 
“работнікаў”, якія адпрацоўваюць заказы 
свайго шэфа. І гэта таксама сведчыць пра тое, 
што ў краіне творыцца няладнае. Краіна та-
тальна хворая на галаву.

Але ж час усё расставіць на месцы і вы-
лечыць хворых. І імёны Быкава, Барадуліна, 
Бураўкіна, Гілевіча і іншых славутых сыноў 
і дачок Беларусі некалі заззяюць золатам у 
падручніках і алеях беларускай славы. І на 
беларускай мове будзе ісці беларускае тэле-
бачанне. І дзеткі ў школах таксама будуць вы-
вучаць арыгіналы, а не дрэнна і няўдала зро-
бленыя копіі. Толькі да слёз шкода страчаных 
для Беларусі пакаленняў – “іванаў няпомня-
чых”, якіх узгадаваў існы рэжым.  

Г.Станкевіч.
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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

ДЗВЕ ГАДЗІНЫ Ў 
ПРЫЁМНЫМ ПАКОІ

…А паколькі мянціў ён прыгожа,
то ўсе, як бараны,
паўтаралі за кімсьці:
“Вось вернае праўдзе плячо!”
О, які ён трывалы, які ён перакананы,
як ваюе за думкі свае ён
агнём і мячом!”

Ён нястомна разводзіў 
хлусні беспардоннай турусы
і паклёп, як гадзюка, 
сычэў ля парога турмы.
І ніхто не сказаў яму
слова старых беларусаў,
што “прымаем мы здраду,
а здрадніка вешаем мы”.

З дзён пачатку мільёны Сапраўдных
ён вырак на мукі,
і жыве. Ўсё жыве. 
Вось наведвае госцем ваш дом…
Вось сядзіць… вось ідзе…
Вось бярэ вашых дзетак на рукі…
Пнецца ў неба з трыбун…
П’е гарэлку за вашым сталом.

Але выпадак дай –
распаўзецца чумою па свеце,
закладзе цалаваных сяброў
і ўчарашніх багоў…
Дык чаму ж вы тады
проста ў вочы яму не плюеце,
не пінаеце гуртам 
у подлае рыла яго?!

До ўжо! Сэрца хлусні
ў яго вырвіце, людзі, з-за рэбраў,
разам з джалам схавайце падлюгу
ў свінцовай труне,
адбярыце і знішчыце 
трыццаць першы пракляты 
сярэбранік,
а іначай – няшчасце Зямлі. 
А іначай – канец. 

Уладзімір Караткевіч. 

У дзяржаўнай краме 
выбіраем з жонкай для 
сябе адзенне. Зразуме-

ла, нашых беларускіх вытворцаў. 
Усё, што мы бачым нешта не тое: 
адно не пасуе(не падыходзіць), 
іншае не падабаецца. Так нічога 
і не выбралі. На касе пытаемся ў 
прадавачак, чаму ў магазіне не-
чага выбраць. Тыя пагаджаюцца 
з нашымі довадамі і тлумачаць, 
што нашы беларускія вытворцы 
ўсе лепшыя прывабныя тавары 
вязуць за мяжу, найчасцей у 
Расею. Там можна знайсці най-
лепшыя мадэлі абутку, найпры-
гажэйшыя фасоны сукенак. Калі 
расіяне прыязджаюць да нас у 
Беларусь, то яны пытаюцца: “А 

дзе ў вас тыя тавары, якія мы 
бачым у сябе ў Расеі. Скажам, 
добрыя маркаўскія боты. Бо тое, 
што мы бачым у вас, нам і дарам 
не патрэбна.”

Дык вось яно што! Аказваецца, 
нашы беларускія прадпрыем-
ствы працуюць на два франты – 
для сваіх грамадзян і на імпарт. 
І тое, што прапаноўваецца нам, 
беларусам, зусім іншай якасці і 
прывабнасці. Яно ідзе пад пры-
кладна такім лозунгам: “Для на-
шых калгаснікаў добра будзе”. А 
ўсё лепшае, на чым можна на-
варыць валюту, ідзе за мяжу. А 
так як у Беларусі ніякога рынку 
няма, то і размовы пра якасныя 
тавары для сябе саміх быць не 

можа.
Мы ж ідзем сваім, асобным, 

ні на чый не падобным шля-
хам. І той шлях ужо прывёў 
да жабрацтва большай часткі 
насельніцтва. А што, жабракам 
патрэбна нейкае лепшае ад-
зенне? Няхай носяць тое, што 
даюць, ды яшчэ пры тым дзяку-
юць, што даюць пакуль што не 
па мордзе. 

Тым часам я разглядваю рэ-
кламу нямецкіх тавараў. У іх пе-
рад Раством час распрадажаў 
са значнаю зніжкаю. Дык вось, 
зімовыя курткі з башлыкамі там 
каштуюць па 10 Эўра, то бок 
– 120 000 беларускіх рублёў. 
Добры зімовы абутак – 8 Эўра 

(пералічыце самі), штаны – 6 
Эўра. А заробкі 2 000 – 3 000 
Эўра у месяц! 

А цяпер адкажыце на такое 
пытанне: навошта нам рэгуляр-
на дураць галаву, што НАТА(а 
гэта ўся Эўропа) рыхтуецца 
на нас напасці? Правільна, 
з адурачанымі кліентамі 
працаваць значна лягчэй. 
Яны зацягнуць тужэй дзягі 
(рамяні), не будуць асабліва 
пераборлівыя ў вопратцы ды 
абутку. А, галоўнае, са смакам 
з’ядуць тую лукашэнкаўскую 
локшыну(лапшу), якой у нас 
штодзень уволю ў дзяржгазетах 
і на дзяржтэлебачанні.  

Г.Станкевіч.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.	Калі	
не	жадаеце	атрымліваць,	то	так-
сама	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінкі»		
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	 то	
даем	эфектыўныя	парады	па	аба-
роне	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас	
газеты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

АБ’ЯВА

Напачатку лістапада сябры 
папрасілі мяне завезці іх у раённую 
бальніцу, каб праведаць хворага. 
Справа была ў выходны, і я разлічваў 
тут асабліва не затрымацца. Але тыя 
дзве гадзіны, што я правеў у бальніцы, 
чакаючы сваіх знаёмцаў, падаліся мне 
вартымі цэлага артыкулу ў газеце.

За гэты час прыёмны пакой 
бальніцы прыняў блізу дзесятка па-
цярпелых з колата-рэзанымі ранамі, 
разбітымі галовамі і т.п. Мне нават 
падалося, што Бешанковічы аказаліся 
ў нейкай прыфрантавой паласе. 
Туды-сюды няспынна курсіравалі 
міліцыянцкія аўтамабілі, які падвозілі 
на медагляд бітых і п’яных. У мяне 
склалася ўражанне, што зас...аныя 
алкаголікі складаюць асноўны кантын-
гент, з якім змагаецца наша міліцыя. 
Гэтымі “пакутнікамі” быў пастаянна 
перапоўнены калідор. Медыцынскія 
работнікі, замест таго, каб займац-
ца сваёй справай і лекаваць людзей, 
мусілі вазіцца з імі. 

Я пацікавіўся ў міліцыянта аб далей-
шым лёсе такіх пакутнікаў. Аказваец-
ца, пасля медагляду і дакументаль-

нага пацверджання ступені п’янства, 
“пацярпелых” ад гарэлкі адвозяць 
дахаты(калі яны паводзяць сябе пры-
стойна). Неўзабаве яны атрымаюць 
позву ў суд, які і вызначыць ім па-
каранне згодна кодэксу. Звычайна 
мясцовыя алканаўты трапляюць на 
падобныя працэдуры даволі часта, 
могуць і некалькі разоў на месяц. Але 
нашых людзей штрафамі не спужаеш. 
Беларусы цвёрда вырашылі паставіць 
сусветны рэкорд па выпітым алкаголю 
на душу насельніцтва, прычым гэты 
алкаголь самы нізкапробны, то бок 
з’яўляецца сапраўднай атрутай.

З алканаўтамі ніхто ўсур’ёз не зма-
гаецца, не накіроўвае кудысьці ля-
чыцца, не ізалюе ад грамадства. Яно і 
зразумела: калі тое зрабіць, то некаму 
будзе правільна галасаваць на чар-
говых выбарах, штодзённа спраўна 
папаўняць бюджэт краіны. Вось і воз-
яць міліцэйскія машыны “пацярпе-
лых” ад алкаголю. Канвеер працуе 
несупынна. Бюджэт папаўняецца. 
На галоўных вуліцах краіны п’яныя 
адсутнічаюць. А Беларусь вымірае. 

М.Васільеў.

У сувязі з праблемай размяшчэн-
ня газеты “Крывінка” на партале http://
haradok.belarda.org/  наша газета стала 
будзе размяшчацца на партале http://
kamunikat.org/ , дзе зацікаўленыя 
грамадзяне могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kamunikat.org/
kryvinka.html , што у каталагу “Пэрыё-
дыка” для далейшага выкарыстання. 

ШЧЫРАЯ РАЗМОВА 26-га	лістапада	–	81-годдзе	
Уладзіміра	Караткевіча

До ўжо!

БЕЛАРУСКІ ФІЗІК НІЛ ГІЛЕВІЧ

МЕРКАВАННЕ РЭДАКТАРА

ДАВАЙЦЕ ПАРАЗВАЖАЕМУ ЦЭНТРЫ ЎВАГІ

“ДАЙЦЕ 
БУТЭЛЬКУ… 
ПРЫДУРКАВАТАСЦІ”

Чую ў магазіне такі дыялог: Кліент: “ Мне бу-
тэльку гарэлкі.” Прадавачка: “ Вам якой?” 
Кліент: “ Смачнай.” Прадавачка:” А яна ўся 

смачная.” І далей агульнае “ха-ха-ха”. 
І тут мне стукнула: чаму б нам, змагарам за 

цвярозасць, не называць рэчы сваімі імёнамі. А 
менавіта, тыя напоі, якія выклікаюць цыроз печані, 
прыдуркаватасць(па-расейску “слабоуміе”), бязд-
зетнасць, тымі тэрмінамі і называць. Вось прыйдзе 
ў краму паважаны ўсімі чалавек і, калі ў яго павер-
нецца язык, папросіць: “Дайце мне … ну…гэта са-
мае.. бутэльку цырозу.” І тут ужо ніяк не пасуе вясё-
ленькае “ха-ха-ха”.

Колькі б людзей гэта змагло б выратаваць ад 
вялізных праблем. Праўда, п’яніц і назва не спыніла 
б. А вось тыя, хто вырашыць упершыню пакашта-
ваць напою, мусілі б адразу даведацца страшную 
праўду пра вогненныя напоі. А прывабныя назвы і 
прыгожыя налепкі на бутэльках прыцягваюць мо-
ладзь, і яна ляціць на тыя налепкі, як матылькі на 
яркае святло, абпальваючы свае неакрэпшыя кры-
лы. 

Г.Станкевіч.



2 СТАР.№15, ЛІСТАПАД 2011 ГОДА

Штуршком для напісання артыкулу 
паслужыла наступная інфармацыя. 

Гэтай восенню ў “АграВітВіне” уздоўж 
дарогі на Пяцігарск заклалі малады сад. Я 
чуў, што пры продажы сажанцаў яблынь 
пакупнікоў з сельгаспрадпрыемства про-
ста абдурылі. Яблынькі, якія набывалі, 
былі звязаны ў пучкі па 20 штук. Дык 
вось, колькасць яблыняў у пучку ніхто не 
пералічваў. Паспадзяваліся на сумлен-
насць прадаўцоў. А дарэмна. Бо амаль 
у кожнай звязцы яблыняў было не 20, а 
на некалькі менш. Пакупнікі пералічылі 
толькі колькасць звязак. У выніку гаспа-
дарка панесла шматмільённыя страты. 

Праўдзівая гэта гісторыя ці не, я не 
пераправяраў. Але з падобным падманам 
сутыкаўся не раз і сам. А вось у Нямеччыне 
ён абсалютна выключаны. Там таксама ўсё 

трымаецца на даверы паміж пакупніком 
і прадаўцом. Але, у адрозненне ад нас, 
пакупнік мае магчымасць праверыць лю-
бую адзінку тавару. І калі раптам выявіцца, 
што, напрыклад, нейкі мяшок у партыі 
замест стандартных 50 кг важыць менш, 
то ўся партыя тавара залічваецца па гэ-
тай меншай вазе. Несумленны прадавец 
нясе страты. Больш таго, ён атрымоўвае і 
дурную славу. А гэта яшчэ горш. Бо ніхто 
не хоча звязвацца з ашуканцам. Як вынік 
таму пагражае банкрутцтва.

Пра тое, што такая сістэма функцыя-
навала ў Нямеччыне падчас вайны, мне 
распавядаў бацька, які там працаваў. Я 
магу дадаць, што ў наш час яна захавалася 
і надзейна функцыянуе. 

Г.Станкевіч.

КУПЛЯЕМ, ЯК У НЯМЕЧЧЫНЕ

Лістапад непрык-
метна падыйшоў 
да экватара, і ра-

ённая газета не паскупілася 
на фарбы і словы для 
працаўнікоў сельскай 
гаспадаркі. Ах, чаго толькі 
на яе старонках не прачы-
таеш! І пра самаахвярную 
працу хлебаробаў, і пра 
вернасць сялянскаму аба-
вязку, і пра “шчыры дзякуй 
і нізкі паклон”. 

Сапраўды, наша сель-
ская гаспадарка патра-
буе самаахвярнасці і па-
ранейшаму застаецца 
месцам, дзе людзі марна гу-
бляюць свае гады і здароўе, 
атрымоўваючы ўзамен 
мізэр – бо працуюць амаль 
што за той “шчыры дзякуй”.

Усе прыбыткі, якія 
атрымоўваюцца ў гэ-
тай галіне народнай 
гаспадаркі, з’ядаюцца 
шматлікай арміяй 
кіроўцаў-чыноўнікаў, якіх 
у лукашэнкаўскай Беларусі 
куды ні плюнь – трапіш. 
Яны вызначаюць, колькі 
і дзе ў калгасе сеяць той 
ці іншай культуры. Узбуй-
няюць гаспадаркі, выда-
ючы тыя дзеянні за рэ-
формы. Арганізоўваюць 
нейкія “спаборніцтвы”, самі 
ўстанаўліваюць іх правілы 
і выяўляюць “пераможцаў”. 
Простаму ж працаўніку за-
стаецца штодзённая праца 
праз “не магу” з ранку да ве-
чара, з усходу сонца да за-
ходу. Ды яшчэ за такую ”вы-
сокую” плату, што кожны 
механізатар ці даярка пасля 
знясільваючай працы ў кал-
гасе мусіць бегчы дахаты, 
каб працягваць тое ж, але 
на сваім падворку: касіць, 
даіць, сеяць… Адна выгода 
ў тым, што можна пасеяць 
свае соткі калгасным трак-

тарам, калгаснай сеялкай, 
калгаснымі зярнатамі – 
без аплаты за карыстанне 
тэхнікай. Скасіць калгасным 
трактарам траву і запра-
саваць калгасным прэсам 
сена. Гэта як кампенсацыя 
за сялянскія пакуты. Але 
калгасныя чыноўнікі, якія 
дазваляюць тое, выгляда-
юць у вачах такога рупліўца 
ледзь не дабрадзецелямі. 
А той застаецца іхнім веч-
ным даўжніком. А калі яго 
яшчэ ўратуюць разок-другі 
п’янага ад міліцыянтаў, то 
такі працаўнік разаб’ецца ў 
дошку, але аддзячыць пра-
цай па-чорнаму ад цямна 
да цямна. 

Як далёка нам да 
сапраўды перадавой сель-
скай гаспадаркі я пазнаў 
тады, калі працаваў у Нямеч-
чыне. Там адзін працаўнік 
сапраўды робіць цуд. Ён без 
шматлікай арміі чыноўнікаў 
і падсобных работнікаў дае 
столькі прадукцыі, што нам 
і не снілася. Лепш за ўсё пра 
тое сведчасць наступныя 
паказчыкі 80-х – 90-х гадоў 
мінулага стагоддзя: сярэд-
няя ўраджайнасць зер-
невых – 100 ц/ га і вышэй. 
Сярэдні ўдой ад каровы – 9 
– 10 000 літраў у год.

Галоўнае адрозненне 
нямецкага фермера ад 
нашага калгасніка ў тым, 
што ён працуе на сваёй 
зямлі і на сябе. Гэта – нор-
ма ў нармальнай краіне. 
Пра такога рэдка пішуць 
у газетах і здымаюць у 
кіно. Сярод такіх не раз-
горнута “капіталістычнае 
спаборніцтва” за тытул 
лепшага. Ім не дзякуюць за 
вернасць сялянскаму аба-
вязку па святах. Іх не вучаць 
на селектарных нарадах, 
калі пачынаць сяўбу, а калі 

жніво. Але на гэтых люд-
зях трымаецца ўсё грамад-
ства. Сярод іх няма п’яніц 
і непаўнавартасных люд-
зей. Кожны нямецкі фер-
мер – майстар сваёй спра-
вы. Адзнаку за працу яму 
ставіць не раённы чыноўнік 
у раённай газеце, а само 
жыццё. Той, хто не змог 
вытрымаць канкурэнцыі, 
– збанкрутаваў. Гэта зна-
чыць не памёр ад п’янкі 
ці непасільнай працы, 
а перакваліфікаваўся, 
заняўся іншай, больш лёг-
кай працай. Вось таму Ня-
меччына і з’яўляецца ад-
ным з лідэраў у свеце, што 
яна выхавала такога чала-
века, дала магчымасць яму 
ўзрасці і працаваць на сва-
ёй зямлі. Вось таму Нямеч-
чына мае грошы нават для 
падтрымкі іншых краін.

Мы ж пры ўсёй сваёй 
“перадавітасці” пнёмся-
мкнёмся, а не можам да-
сягнуць і паловы нямецкіх 
паказчыкаў. І ніколі не да-
сягнем. Пакуль захаваецца 
існая сістэма. Пакуль намі 
будуць кіраваць армія не-
кампетэнтных чыноўнікаў,  
адданых аднаму чалавеку, 
які ўсё вырашае на свой ка-
пыл. Пакуль просты чалавек 
на зямлі будзе несвабод-
ным. Пакуль не адродзім 
сваю мову і звычаі. 

Сёння праца ў сельскай 
гаспадарцы застаецца для 
бальшыні беларусаў карай 
за правіннасці. Тут пануе 
п’янства і зладзейства. Тут 
штогадзінна нішчыцца ма-
раль і дратуюцца агульна-
чалавечыя правы. Сюды 
ссылаюць на пакуты. Затое 
для тых, хто ёй кіруе, гэта 
залатое дно для асабістага 
ўзбагачэння.

Г.Станкевіч.

Пад такой назвай у 
Бешанковіцкай музычнай 
школе прайшла сустрэча з 
школьнікамі СШ №2. На ёй 
у выкананні выкладчыкаў 
музычнай школы гучала 
старажытная беларуская 
музыка, знакаміты “Паланэз 
Агінскага”, вальс і мазур-
ка. Некалькі сваіх твораў 
выканаў і аўтар гэтай 
замалёўкі. 

Задума правесці мера-
прыемства ўзнікла ў вы-
кладчыцы Наталлі Бондар. 
Яна распрацавала сцэнар, 
падрыхтавала выступ сваіх 
выхаванцаў з фольк-гурта 
“Званіца”, запрасіла гасцей. 

Наталля сама працуе 
шмат над мовай, піша вер-
шы, пры зручным выпадку 
карыстаецца ёй у жыцці. 
Вось і зараз яна растлу-
мачала вучням 5 – 7-х 
класаў, што азначае слова 
“спадчына”, якая розніца 
паміж спадчынай матэ-
рыяльнай і духоўнай. На 
яе пытанне, чаму мы не 
размаўляем па-беларуску, 
дзеці адказалі: “Бо белару-

ский язык некрасивый”. Ду-
маецца, гэты адказ дзесяці-
дванаццацігадовыя дзеці 
не выдумалі самі. Тое тлума-
чэнне яны не аднойчы чулі 
ад дарослых: ад бацькоў ці 
настаўнікаў. Але Наталля 
патлумачыла дзеткам, што 
тое няпраўда. Па яе сло-
вах, нават камп’ютар, якому 
задалі пытанне пра пекнату 
мовы, паставіў беларускую 
мову па мілагучнасці на вы-
сокае другое месца пасля 
французскай. 

Я ж расказаў дзецям пра 
тое, што любы народ у све-
це таленавіты. Што за сваю 
шматвекавую гісторыю ён 
стварыў хаця б адну выдат-
ную рэч. І на мой запыт: “Што 
такога стварыў наш народ?”, 
з залі раздалося: “Бульбу!”  А 
твор гэты – мова.

Але песні дзеткі слухалі 
вельмі ўважліва і друж-
на пляскалі ў ладкі. Толькі 
настрой пасля мерапры-
емства ў мяне быў хутчэй 
сумны, чымся вясёлы. Я 
на свае вочы ўбачыў ма-
ладое пакаленне і яшчэ 

раз пераканаўся, што 
беларусамі іх ніхто не 
выхоўвае і выхоўваць не 
збіраецца. 

Нават каб атрымаць 
нейкі яблык, трэба не толькі 
паторкнуць ў глебу дрэўца, 
але і клапаціцца пра яго. 
Трэба яго паліваць, абвяз-
ваць ельнікам ад зайцоў, 
абараніць ад сонечных 
апёкаў, правільна абрэзаць 
галінкі і г. д. Як жа патрэбна 
выхоўваць чалавека, каб 
ён змог ужо з дзяцінства 
ўсвядоміць паняцці 
“радзіма”, “бацькаўшчына”, 
“спадчына”? Як цярпліва 
трэба абараняць яго ад 
злога слова, з якой любоўю 
і пяшчотай прывіваць 
сваё роднае, каб праз 
дзесяцігоддзі ўбачыць 
вынік сваёй працы. 

Калі ж мы абудзімся і за-
патрабуем у дзяржавы і яе 
бяззменнага кіроўцы тое, 
што яна павінна нам даць: 
магчымасць выхоўваць на-
шых беларускіх дзетак па-
беларуску?

Г. Станкевіч.

Са святам, гарамыкі! ВЯРТАННЕ ДА СПАДЧЫНЫ
КУЛЬТУРНАЯ ПАДЗЕЯ

ЦІКАВА ВЕДАЦЬ

За апошнія некалькі 
месяцаў на розных раён-
ных мерапрыемствах шмат 
разоў падкрэслівалася, што ў 
Бешанковічах вось-вось рас-
пачанецца будаўніцтва ба-
сейна. І хаця тое будаўніцтва 
распачнецца не скора, гэтай 
інфармацыі надаецца вялікая 
важнасць. Маўляў, калі мы ўжо 
“замахнуліся” на такі сацыяль-
на-культурны аб’ект, то нашы 
справы проста выдатныя, ну 
далей некуды. 

Бясспрэчна, наяўнасць 
ці адсутнасць басейна можа 
служыць доказам таго, што 
наша жыццё нядрэннае. Але, 
думаецца, гэта толькі ўскосны 
доказ. Бо прамым доказам 
нашага “выдатнага” жыц-
ця з’яўляюцца, па-першае, 
заробкі людзей. А яны, як вядо-
ма, знаходзяца ніжэй плінтуса. 
Па-другое, пра тое сведчыць 
стан іншых аб’ектаў культуры 
і выконваемасць іншых са-
цыяльных стандартаў. І трэ-
ба прызнаць, што амаль усе 
тыя стандарты выконваюцца 
са скрыпам. А некаторыя з 
іх проста замоўчваюцца, каб 
не выклікаць да сябе павы-
шанай увагі людзей. Я маю на 

ўвазе стан большасці ходнікаў 
і наяўнасці блізу сацыяль-
на значных аб’ектаў – школ, 
садкоў і інш. – маленькіх 
утульных стаянак для пасадкі-
высадкі пасажыраў.

Нам падкрэсліваюць, што 
сродкі на будаўніцтва басей-
на будуць узяты з абласнога 
і рэспубліканскага бюджэтаў. 
Як быццам туды грошы 
пералічваюць іншапланяцяне, 
быццам яны не ідуць туды з 
нашых падаткаў. 

Калі ў Бешанковічах пабу-
дуюць басейн, то зменіцца лад 
жыцця некалькіх дзесяткаў 
чалавек са звышдаходамі. Па-
лова з іх працуе ў райвыкан-
каме. Яны змогуць там(за бюд-
жэтныя, заўважце, грошы!) 
папраўляць сваё драгацэннае 
здароўе, праходзіць сеансы 
масажу і ёгі. А асноўнай масе 
нашага люду той басейн па-
трэбны, як зайцу стопсігнал. 
Бо людцы нашы ледзь звод-
зяць канцы з канцамі, у такую 
яму іх загналі. У большасці 
бацькоў проста не хопіць 
сродкаў купіць абанемент 
для свайго дзіцяці, калі аба-
немент у басейн будзе плат-
ны. А што наш ўлада інакш не 

зробіць, можна дужа не сум-
нявацца. Яна ж пакуль што не 
адмаўляеца ад платных пас-
луг.

А вось тое, што сапраўды 
трэба для ўсіх, гэта аднавіць 
ходнікі, хаця б па цэнтраль-
ных вуліцах горада, дзе вельмі 
інтэнсіўны рух. Выдзеліць з па-
тока шматлікіх веласіпедыстаў, 
зрабіць бяспечным рух транс-
парта па горадзе. Але ж на тое 
каторы год не стае сродкаў. 
Заўважце, ні з абласнога, ні з 
рэспубліканскага бюджэтаў 
тут нам дапамогі  не пра-
пануюць. А самі мы можам 
заасфальтаваць толькі тыя 
вуліцы, на якія ступіць нага 
прэзідэнта, каб пусціць таму 
пыл у вочы.

Мабыць, чалавеку не трэ-
ба траціць сродкі на манікюр 
і педыкюр, калі ён галодны 
і носіць бруднае рванае ад-
зенне. Спачатку яму трэба 
пад’есці, прыстойна выгляд-
зець, а потым выкідваць 
гіганцкія сродкі на будаўніцтва 
не першай неабходнасці, якое 
трохі б пачакала. Але ў нас пра 
тое ў чарговы раз не запыталі.

Г.Станкевіч.

Ці патрэбны нам басейн?
У ЦЭНТРЫ ЎВАГІ

У ЦЭНТРЫ ЎВАГІ

РАБОТНІКІ НЯБАЧНАГА 
ФРОНТУ

Да Вас на гэтым тыдні не завітвалі не-
чаканыя госці? А на мінулым? Таксама не. 
Ну, значыць, прыйдуць на наступным. Вы 
спытаеце: “Хто?” Яны. Тыя, каму губерна-
тар Віцебскай вобласці А.Косінец сказаў 
на нарадзе колькі дзён таму: “Дайсці да 
кожнага чалавека, даведацца, што яго 
хвалюе і дапамагчы вырашыць прабле-
мы.”

Не пужайцеся. Ён меў на ўвазе сваіх 
ідэалагічных “работнікаў”. Толькі ў нашай 
вобласці іх колькасць складае больш за 
1 100 чалавек. Гэтакая армія маладых і 
здаровых гультаёў. Праўда, я ні разу не 
бачыў, каб хтосьці з гэтых “працаўнікоў” 
браў у рукі лапату ці сякеру, садзіўся ў 
напружаны час за стырно грузавіка ці, на 
худы канец, збіраў на полі каласкі. Не на 
тое яны пастаўлены. Вы пытаецеся, а для 
чаго яны? 

Гэта мастакі з вялікай літары. Яны мо-
гуць выдаваць белае за чорнае. А мо-
гуць чорнае за белае. То бок, абяліць ці 
ачарніць. Гэта залежыць ад чарговага 
задання. А яшчэ ад бягучага моманту. 
Скажам, выступіць кіраўнік дзяржавы з 
новай прамовай, а там супярэчнасці з 
папярэдняй прамовай. Вось трэба наро-
ду і растлумачыць, дзе ж была праўда ці 
чаму закон, што дышла. А ўвогуле іхняя 
праца складаеца ў высочванні, віжаванні 
за ненадзейнымі працаўнікамі. За 
людзьмі, якія сумняюцца ў правільнасці 

“адзінаправільнай” лініі. Якія ставяць пад 
сумнеў нашы з вамі выдатныя дасягненні. 

Вы можаце спытаць, колькі ім за тое пла-
цяць? Я думаю, дастаткова, каб існаваць 
бязбедна, не браўшы занадта на пуп. Іхняя 
роля ў нашым жыцці чымсьці падобна на 
ролю парторгаў пры СССР. Тыя збіралі 
партыйныя складкі, праводзілі сходы і …. 
атрымоўвалі “заробкі”, не на шмат мен-
шыя, чым самі кіраўнікі прадпрыемстваў. 
І пры тым не неслі аніякай адказнасці за 
выкананне планаў.

Але ж выкінуць з актыўнага жыцця 1 
100 чалавек, не даць ім магчымасці ства-
раць матэрыяльныя каштоўнасці, зрабіць 
з іх у дадатак да чыноўнікаў паразітаў на 
целе грамадства – ці доўга яшчэ пратры-
мае наша эканоміка такія выкрунтасы? 
Апошні год яскрава прадэманстраваў усю 
бесперспектыўнасць сістэмы, якая буду-
ецца на ачарненні ці абельванні. 

Г.Станкевіч.
P.S. Пагадзіцеся, здорава было б 

паназіраць, калі б у нас недзе ў Астроўне 
выкінулі такі працоўны дэсант у 1 100 зда-
ровых энергічных “тружеников”. І ўсе яны 
смыкам, а не языкам. Адвялі б кожнаму 
па 10 сотак бульбы – разам 110 гектараў! 
Палова астровенскай бульбы. Вось гэта 
дапамога ў вырашэнні праблемы, з якой 
наш раён за мінулую восень ледзь-ледзь 
справіўся, паралізаваўшы на цэлы месяц 
рух аўтобусаў на мясцовых маршрутах.
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Дачка палітвязня 
Мікалая Статкевіча атры-
мала ліст ад бацькі. Зняво-
лены палітык прызнаны 
цалкам працаздольным 
і працягвае працаваць 
на пілараме. Статкевіч 
распавёў у лісце пра жыц-
цё ў калоніі і пра прабле-
мы, якія яго найболей хва-
лююць. 

Палітвязень нармальна 
сябе адчувае, працуе, рых-
туецца да зімы:

– Кажуць, што зімой 
тут холадна, але я добра 
«экіпіраваны», бо Марына 
перадала цёплую вопратку 
і абутак, і зіма мяне не пало-
хае, – піша ён у лісце да дачкі, 
Кацярыны Статкевіч. – Што 
акрамя надвор‘я робіцца 

ў Беларусі, ты ведаеш. Па 
крамцы, дзе раз на тыдзень 
мы можам набыць тое-сёе з 
прадуктаў, бачна як выраслі 
цэны. А заробкі, асабліва ў 
правінцыі, засталіся амаль 
без зменаў. І перспектыў 
паляпшэння сітуацыі я не 
бачу. Вельмі шкада людзей, 
асабліва пенсіянераў. Зіма 
будзе для іх галоднай.

Самай вялікай прабле-
май у калоніі Статкевіч 
лічыць тых, «хто кідаецца 
выконваць любыя, нават са-
мыя вар‘яцкія загады свайго 
начальніцтва». 

Апроч таго, як вынікае 
з ліста, зняволеных 
прадпрымальнікаў, якія 
маюць матэрыяльныя іскі, 
абмяжоўваюць у краме да 

35 тыс. рублеў на месяц. 
– Атрымоўваецца, што 

катуюць людзей голадам, 
каб грошы заплацілі. Але ж 
не ўсе і маюць такія грошы, 
каб разлічыцца з дзяржавай, 
– заўважае палітвязень.

Сам Мікалай Статкевіч 
можа выдаваць у 5 разоў бо-
лей – 175 тысяч на месяц.

Навінаў ад Мікалая 
Статкевіча з калоніі не 
было на працягу некалькіх 
месяцаў. Ён прызнаўся, што 
не пісаў з сярэдзіны жніўня, 
каб пазбегнуць «публічнага 
чытання і калектыўных 
пакаранняў», тым болей што 
лісты не даходзілі. А зараз 
паспрабаваў – і праз 11 дзён 
адрэсат атрымаў ліст. 

Кася Вітушэвіч.

ДАВНО АЛЕКСАНДР ЛУКАШЕНКО НЕ ПОЖИНАЛ В МОСКВЕ ТАКОЙ ТРИУМФ. ПОЛНА КОРОБУШКА ПРЯНИКОВ: И ГАЗ ПО 165 ДОЛЛАРОВ С ЯНВАРЯ (СЕЙЧАС КОНТРАКТ-
НАЯ ЦЕНА В РАЙОНЕ 280), И РЕСТРУКТУРИЗАЦИЯ ДОЛГА ЗА ГОЛУБОЕ ТОПЛИВО, И ЩЕДРЕЙШИЙ КРЕДИТ НА БЕЛОРУССКИЙ «МИРНЫЙ АТОМ»…

КРЕМЛЬ-МИНСК: ПИТОН ДАЛ СКИДКУ КРОЛИКУ

Объем средств «Беларусбанка», инвести-
рованных в ЧУП «АСБ Городец» (Шкловский 
район), который возглавлял Лукашенко, с 
2005 года составил 67,980 млрд рублей. Об 
этом сообщает пресс-служба банка. 

Всего за последние 6 лет «Беларусбанк» 
выдал белорусским сельскохозяйственным 
предприятиям более 13,5 трлн рублей кредит-
ных средств.

«Нынешний год был непростым для сель-
ского хозяйства. Но, несмотря на трудности, 
работники „Городца“ достигли хороших ре-
зультатов. Выращено и собрано 5615 т зерна. 
Урожайность зерновых и зернобобовых со-
ставила 57,4 ц/га, превысив прошлогоднюю на 

5,5 ц/га. В Шкловском районе предприятие до-
стигло лучших показателей по производству 
семян рапса и кукурузы на зерно», — сообща-
ет пресс-служба банка.

Всего на развитие сельскохозяйственных 
предприятий, а их за «Беларусбанком» закре-
плено четыре, выделено средств на сумму 
153,95 млрд рублей. В период с 2005 по 2011 
годы в рамках Государственной программы 
возрождения и развития села банком предо-
ставлено кредитов на сумму более 13,5 трлн 
рублей. Порядка 6,9 трлн рублей было инве-
стировано в обновление парка техники. 

dengi.onliner.by

СЬВЕТ ПРА ПРЫСУД БЯЛЯЦКАМУ  «ВЕЛЬМІ ШКАДА ЛЮДЗЕЙ, 

Если отбросить вы-
спреннюю риторику, 
которой ознамено-

валось заседание Высшего 
госсовета союзного государ-
ства 25 ноября (вербальные 
рецидивы «братской инте-
грации»), то в сухом остатке 
бесспорный медицинский 
факт: белорусским властям 
опять чертовски подфарти-
ло. Как минимум на год фи-
нансовые дыры — за счет 
новых энергоскидок, прода-
жи остатка «Белтрансгаза» и 
прочих бонусов — удастся 
заткнуть.

Другое дело, отмечают 
независимые белорусские 
эксперты, что Москва дей-
ствует по классической схе-
ме сыра в мышеловке. Она 
проплачивает втягивание 
Беларуси в свои интеграци-
онные проекты с выходом 
на Евразийский союз. Что 
чревато консервацией от-
сталой экономической мо-
дели, постепенной утратой 
суверенитета, окончатель-

ным выпадением синеокой 
республики из европейского 
контекста.
Тактический выигрыш, 
стратегический тупик 

«Идея восточного союза 
имеет лишь временные вы-
годы для Беларуси», — от-
метил в комментарии для 
Naviny.by бывший руководи-
тель Национального банка 
Станислав Богданкевич.

Эти выгоды, по его мне-
нию, почти сойдут на нет со 
вступлением России в ВТО. 
Даже при относительно де-
шевом газе многим белорус-
ским производителям может 
оказаться не по плечу конку-
ренция с российскими: у нас 
все же весомее доля энер-
гозатрат, выше НДС, в целом 
хуже бизнес-климат.

Москва же если и будет 
впредь помогать, то «во 
имя имперских амбиций», 
подчеркивает эксперт. Это 
опасно для независимости. 
Одним из ключевых этапов 
сдачи суверенитета может 

стать переход на российский 
рубль, считает Богданкевич, 
стоявший у колыбели бело-
русской валюты.

По словам ряда экономи-
стов, дешевые энергоресур-
сы для еще совковой во мно-
гом белорусской экономики 
— как наркотик. Сегодня в 
кайф, но завтра жди ломки. 
Подсадка на российскую 
иглу может привести к пол-
ному отказу белорусского 
начальства от экономиче-
ских реформ (в пристрастии 
к коим его и так трудно было 
заподозрить).

Кредит на строительство 
АЭС в Беларуси — Путин 
анонсировал до 10 милли-
ардов долларов — это, если 
по максимуму, даже больше, 
чем грезило белорусское 
начальство. Но противники 
«мирного атома» в стране, на 
которую пришелся основной 
удар Чернобыля, указыва-
ют и на то, что пресловутая 
энергетическая независи-
мость, ради которой затеяна 

опасная стройка, — полная 
иллюзия. 

Во-первых, кредиты по-
ложено отдавать с лихвой. 
Во-вторых, проект, оборудо-
вание, топливо, захоронение 
отходов — все это замыкает-
ся на Россию. Где вам тут от-
вязка от энергетической им-
перии? Все как раз наоборот! 

Европа проиграла 
Беларусь навсегда? 
Но пока польская «Газета 

выборча» констатирует: Ев-
росоюз проигрывает Москве 
борьбу за Беларусь (и, воз-
можно, Украину). Российские 
пряники оказались соблаз-
нительнее эфемерных выгод 
«Восточного партнерства».

«Да, это сражение за Бе-
ларусь Брюсселем проигра-
но», — соглашается минский 
аналитик-международник 
Андрей Федоров. В коммен-
тарии для Naviny.by он под-
черкнул: для Москвы сине-
окая республика оказалась 
важнее, чем для ЕС. Соответ-
ственно, добавим, Кремль и 

ввалил не жалеючи ресурсов 
на геополитическую пере-
купку. Означает ли это, что 
бывшая советская респу-
блика, традиционный стра-
тегический плацдарм Крем-
ля, после попыток флирта с 
Евросоюзом окончательно 
уходит в российское стойло? 

«Не думаю, что речь идет о 
формальной инкорпорации, 
— полагает Андрей Федо-
ров. — Пока Москве доста-
точно получить белорусское 
«фамильное серебро» и до-
биться полного следования 
Минска в фарватере россий-
ской политики».

Эксперт допускает, что те-
стом на лояльность может 
стать новый тур принужде-
ния к признанию Абхазии и 
Южной Осетии. Собеседник 
также прогнозирует колли-
зии в рамках создания Евра-
зийского союза, когда дело 
дойдет до конкретики, ущем-
ляющей суверенитет.

Впрочем, по одной из ре-
плик Лукашенко можно су-

дить, что и переговоры 25 
ноября протекали не вполне 
гладко: «Появились некото-
рые нюансы, мы договори-
лись, что мы в состоянии в 
течение этого года эти про-
блемы обсудить и дополни-
тельно в двустороннем фор-
мате на уровне правительств 
или президентов принять 
решение».

Аналитики дружно про-
гнозируют, что на какой-то 
стадии Минск упрется рогом. 
Вопрос, однако, в том, будет 
ли у белорусского руковод-
ства ресурс для сопротивле-
ния.

В глазах ряда экспертов 
Москва сейчас — как удав, 
который ведет свою фаталь-
ную игру с кроликом. Прин-
ципиально ли для участи 
последнего, что ему дали 
скидку на морковку, прости-
те — на газ?

Александр Класковский, 
Белапан.

В КОЛХОЗ «ГОРОДЕЦ» ВЛОЖИЛИ 
ПОЧТИ 70 МЛРД РУБЛЕЙ

КАМУ ШАНЦІЦЬ

ГАЛОЎНАЯ ПАДЗЕЯ

ПАЛІТЫЧНЫ ЗАКЛАДНІКСПРАВА БЯЛЯЦКАГА

Вынесены 24 лістапада прысуд правааба-
ронцу Алесю Бяляцкаму — чатыры з пало-
вай гады пазбаўленьня волі з канфіскацыяй 
маёмасьці — працягваюць камэнтаваць у 
Беларусі і за мяжой. Гучаць новыя заявы з 
патрабаваньнем вызваліць праваабаронцу і 
зьняць зь яго абвінавачаньні.

Праваабаронцы, палітыкі і дыпляматы 
краінаў Эўразьвязу ды ЗША асудзілі вырак 
Бяляцкаму. Яны адзначаюць палітычную 
афарбоўку справы і тое, што віна Бяляцкага 
не было даказаная.

64 праваабарончыя арганізацыі з усяго 
сьвету выступілі зь лістом, у якім заклікаюць 
беларускія ўлады неадкладна зьняць усе 
абвінавачаньні супраць Алеся Бяляцкага і 
спыніць яго крымінальны перасьлед.

«Мы лічым, што Алесь Бяляцкі быў пакара-
ны за свой законны ўдзел у справе абароны 
правоў чалавека ў Беларусі. Пазоў супраць 
Алеся Бяляцкага — гэта яшчэ адзін крок 
беларускіх уладаў супраць праваабаронцаў, 
каб паспрабаваць прымусіць замаўчаць гала-
сы, якія нагадваюць пра абавязаньні Беларусі 
ў галіне правоў чалавека».

Справа Алеся Бяляцкага абавязкова пра-
гучыць на наступным тыдні ў Познані, дзе 
пройдзе форум грамадзянскай супольнасьці 
«Ўсходняга партнэрства», кажа нацыяналь-
ны каардынатар форуму па Беларусі Ўлад 
Вялічка:

«На сустрэчу ў Познані прадстаўнік „Вясны“ 
запрошаны ў якасьці госьця. Запрашэньне 
даслалі яшчэ да таго, як стала вядома пра 
прысуд. І, канечне, тэма Алеся будзе гучаць 
на форуме. Ніякім чынам нельга прымаць 
такі вырак. Думаю, што грамадзянская су-
польнасьць — і эўрапейская, і беларуская 
— будзе вельмі жорстка рэагаваць на такое 
рашэньне».

Кандыдатуру Алеся Бяляцкага будуць 
прапаноўваць і на Нобэлеўскую прэмію 
міру, заявіў міністар замежных спраў Літвы 
Аўдронюс Ажубаліс. На думку літоўскага 
палітоляга Лаўруса Бялініса, гэта слушны 

крок: «Як мне падаецца, Бяляцкі робіцца 
своеасаблівым болем літоўскай палітычнай 
эліты. Таму што пэўная віна ў яго справе з 
боку Літвы ёсьць. І ад гэтага стаўленьне да 
яго вельмі спагадлівае. Зыходзячы з таго, што 
Бяляцкі, па сутнасьці, ёсьць палітычная ах-
вяра, палітычны вязень, якіх у гэтым рэгіёне 
няшмат, вылучэньне яго на такую прэмію мне 
падаецца дастаткова лягічным. Хоць, канеч-
не, тут усё будзе залежаць ад таго, якія бу-
дуць іншыя кандыдаты».

Не абмінулі сваёй увагай справу Бяляц-
кага і дзяржаўныя беларускія СМІ. Іх працу 
назіральнікі ад Міжнароднай фэдэрацыі 
правоў чалавека і Ўсясьветнай арганізацыі 
супраць катаваньняў у супольнай заяве 
яшчэ два тыдні таму назвалі «абразьлівай 
кампаніяй паклёпу». Падобна, што за гэты 
час нічога не зьмянілася. Напрыклад, учо-
ра ў рэпартажы на тэлеканале СТВ гучала 
сьцьвярджэньне пра нібыта велізарнае ба-
гацьце праваабаронцы, асабліва рынкавы 
кошт дзьвюх кватэраў, якія належаць Бяляц-
каму. І ні слова пра тое, што другая кватэра 
набывалася выключна пад офіс «Вясны». 
Менавіта адсутнасьць афіцыйнай рэгістрацыі 
і прымусіла набываць кватэру для офісу на 
фізычную асобу. Пра гэта штодня гаварылася 
на працэсе Бяляцкага. Дзяржаўнае тэлеба-
чаньне, аднак, пра гэта не згадала.

Сябра праўленьня Беларускай асацыяцыі 
журналістаў Яніна Мельнікава кажа, што ў 
асьвятленьні дзяржаўнымі мэдыямі працэсу 
Бяляцкага няма нічога дзіўнага альбо таго, 
чаго не назіралася бы раней: «Дзяржаўныя 
СМІ, альбо, хутчэй, дзяржаўныя сродкі прапа-
ганды заўсёды карысталіся такімі „хітрыкамі“ 
і такімі нячэснымі, непрафэсійнымі з пункту 
гледжаньня журналісцкай этыкі прыёмамі, 
як сказаць „а“, не гаворачы „б“, даваць намёкі і 
нібыта факты, якія павінны ўразіць гледача ці 
чытача і якія павінны ўпэўніць, што нейкі ча-
лавек альбо арганізацыя сапраўды парушылі 
заканадаўства Беларусі».

Уладзімер Глод.

24 ЛІСТАПАДА СУДЗЬДЗЯ ПЕРША-
МАЙСКАГА СУДУ МЕНСКУ СЯРГЕЙ 
БАНДАРЭНКА ПАКАРАЎ КІРАЎНІКА 
ПРАВААБАРОНЧАГА ЦЭНТРУ 
«ВЯСНА», ВІЦЭ-ПРЭЗЫДЭНТА 
МІЖНАРОДНАЙ ФЭДЭРАЦЫІ 
ПРАВОЎ ЧАЛАВЕКА АЛЕСЯ БЯЛЯЦ-
КАГА ЧАТЫРМА З ПАЛОВАЙ ГАДАМІ 
КАЛЁНІІ ЎЗМОЦНЕНАГА РЭЖЫМУ З 
КАНФІСКАЦЫЯЙ МАЁМАСЬЦІ.

АСАБЛІВА ПЕНСІЯНЕРАЎ. 
ЗІМА БУДЗЕ ДЛЯ ІХ ГАЛОДНАЙ»
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БИЗНЕС НА РАСПУТЬЕ: УЕХАТЬ 
И РАЗВИВАТЬСЯ ИЛИ ОСТАТЬСЯ И ВЫЖИВАТЬ

Олег Волчек, представитель 
«Правовой помощи населению», 

которая зарегистрирована в 
Киеве, считает, что Коновалов и 
Ковалев не имели способностей, 
чтобы создать бомбу. Об этом он 
заявил на пресс-конференции в 

Минске 28 ноября. 

Шэраг грамадскіх дзеячоў звярнуўся ў 
Міжнародную федэрацыю хакея з шайбай з 
заклікам перанесці чэмпіянат свету па хакеі 
2014 г. з Беларусі ў іншую краіну.

Сваю просьбу яны матывуюць 
палітычнымі рэпрэсіямі ў Беларусі і 
пераследам палітычных апанентаў 
Лукашэнкі. Яны таксама патрабуюць 
прыбраць хакейны швэдар з прозвішчам 

Лукашэнкі, перададзены беларускімі 
ўладамі ў Залу хакейнай славы.

Пад заявай падпісаліся былы прэзідэнт 
Чэхіі Вацлаў Гавел, драматург Том Стопард, 
славуты ў мінулым літоўскі баскетбаліст, 
а сёння бізнесмен Шарунас Марчулёніс, 
кіраўнікі Свабоднага таэтра Мікалай Халезін 
і Наталля Каляда ды шэраг іншых дзеячоў.

Паводле charter97.org

 “ЭТИМИ РЕБЯТАМИ ПРИКРЫВАЕТСЯ 
ОРГАНИЗОВАННАЯ ВОЕННАЯ 
СТРУКТУРА “

Правозащитник Олег Волчек высказал со-
вместное мнение с Дмитрием Петрушкеви-
чем и Владимиром Бородачем. Их главная 
оценка заключается в том, что следствие 
проведено неудовлетворительно и с пре-
вышением служебных полномочий след-
ственной группы.

 «Мы считаем, что этими 
ребятами, которых  сейчас 
пытаются расстрелять, как 
Стук уже заявил, хотя суд 
этого еще не произнес, 
прикрывается организо-
ванная военная структура. 
О том, что есть такая за-
конспирированная, очень 
высокопрофессиональная 
группа, которую могут рассекретить по 
взрыву 2008 года, заявлял Наумов. Про-
водя аналог между взрывами 2008 года и 
2011 года, мы пришли к выводу, что это со-
всем разные люди совершали. Разный уро-
вень по профессиональности. Мы рассчи-
тываем, что все-таки суд не дойдет до этого 

и общественность окажет давление, чтобы 
не было смертного приговора», - выразил 
надежду Олег Волчек.

Волчек отметил, что хорошо поработали 
адвокаты и журналисты, проведшие мони-
торинг.

Как ветеран военных 
действий в Афганистане, 
Волчек считает, что, чтобы 
подготовить бомбу 2011 
года, нужно было 4 науки 
пройти. Не каждый офи-
цер в инженерно-сапер-
ной роте, где он служил, 
был способен сделать по-
добную. По его мнению, 
бомба 2011 года - это под-

готовка к серьезным действиям, поэтому 
правозащитник не уверен, что по Минску 
можно свободно гулять.

Он отметил, что не были установлены за-
казчики, исполнители, изготовители, а так-
же изучены все тонкости происхождения 
взрывных устройств.

НЕ - РАСТРЭЛУ! НАША ЖЫЦЦЁ

ГАВЕЛ, СТОПАРД І МАРЧУЛЁНІС ЗАКЛІКАЛІ 
ПЕРАНЕСЦІ ЧЭМПІЯНАТ СВЕТУ ПА ХАКЕІ З БЕЛАРУСІ

ВЛАСТИ ГОТОВЯТ НОВЫЙ УДАР 
ПО КОШЕЛЬКАМ БЕЛОРУСОВ

Почему	президент	взялся	за	инфля-
цию?	

Борьбу с инфляцией Нацбанк и ры-
ночники из правительства обозначили 
как первоочередную экономическую за-
дачу на 2012 год. Однако главу государ-
ства запланированные на следующий 
год шаги по ужесточению денежно-кре-
дитной политики не устроили. Но спу-
стя несколько дней после головомойки, 
устроенной рыночникам, Лукашенко 
стал придерживаться их позиций. С 
чего вдруг? «По всей видимости, «ры-
ночникам» удалось убедить президента 
в правильности своей позиции. Они до-
казали, что настаивать на сохранении 
прежней экономической политики 
опасно», — считает экономист Сергей 
Чалый.

Эксперт не исключает, что решающим 
аргументом для президента стала встре-
ча с главой Нацбанка Надеждой Ермако-
вой, которая объяснила, чем был вызван 
такой резкий скачок инфляции, какие 
угрозы для экономики исходят от даль-
нейшего роста цен и почему надо сдер-
живать эмиссионное кредитование.

«И президент, еще недавно вырази-
вший недовольство по поводу такого 
низкого прогноза по росту ВВП (1,5%), 
заложенного рыночниками, теперь вдруг 
переключился на борьбу с инфляцией. 
И выглядит это так, как будто не прези-
дент согласился с точкой зрения ры-
ночников, а он сам выдвинул требо-
вание бороться прежде всего с ростом 
инфляции», — отметил Сергей Чалый. 

Озвученная главой государства стра-

тегия звучит как «прекратить шальное 
ценообразование». При этом требова-
ние «зачистить все в ноябре-декабре», 
по словам экспертов, означает, что вла-
сти согласились на дальнейшую коррек-
тировку цен на ряд товаров и услуг в 
сторону повышения, чтобы оставшийся 
«хвост» инфляции не переносить на сле-
дующий год.

«Власти хотят «собрать» в этом году 
всю инфляцию, которую можно, чтобы в 
следующем не допускать резкого роста 
цен и держаться в рамках 18-20%», — по-
ясняет председатель Клуба финансовых 
директоров Андрей Карпунин. 

Плюс импортеры ряда товарных по-
зиций, несмотря на единый курс, продол-
жают закладывать в цену высокие валют-
ные риски.

«Да и с чего вдруг продукция будет 
дешеветь? — недоумевает директор 
одного крупного столичного универ-
сама. — Таможенные пошлины не 
снизились, НДС тоже не упал». По его 
словам, все это учитывается в цене това-
ра для конечного потребителя. «На все-
мирной выставке вина в Дюссельдорфе 
немцы предлагали нам вино по 5 евро. И 
их откровенно шокировало, когда я ска-
зал, что у нас такое вино будет стоить 15 
евро. А все потому, что конечная цена 
с учетом таможни, налогов, нацен-
ки оказывается выше начальной на 
270%. Причем, 200% забирает государ-
ство. И когда это же государство говорит 
— снижайте цены, даже не знаешь, что и 
сказать», — отметил руководитель торго-
вого предприятия.

БЕЛОРУССКИЕ ВЛАСТИ, ПОХОЖЕ, РЕШИЛИ НЕ ПРЕПЯТСТВОВАТЬ РОСТУ ЦЕН НА 
РЯД ТОВАРНЫХ ГРУПП И ТАРИФОВ НА УСЛУГИ ДО НЕОБХОДИМОГО УРОВНЯ ДО 
КОНЦА ЭТОГО ГОДА. К ТАКОМУ ВЫВОДУ ПРИХОДЯТ ЭКСПЕРТЫ, КОММЕНТИРУЯ 
ТРЕБОВАНИЕ АЛЕКСАНДРА ЛУКАШЕНКО РАЗОБРАТЬСЯ С ИНФЛЯЦИЕЙ. ЭТО 
ЗНАЧИТ, ЧТО БЕЛОРУСОВ В ЭТОМ ГОДУ ЖДЕТ КАК МИНИМУМ ЕЩЕ ОДИН КУРС 
ЦЕНОВОЙ ШОКОВОЙ ТЕРАПИИ.

СУПРАЦЬ ЧЭМПІЯНАТУ

По пессимистичным прогнозам 
экспертов, из-за кризиса в ближай-
ший год может закрыться до 30 ты-
сяч субъектов малого предприни-
мательства. Самый оптимистичный 
сценарий развития ситуации для 
бизнеса — это мелкие реформы со 
стороны государства и незначитель-
ное улучшение делового климата. О 
глобальном реформировании эко-
номики предпринимателям придет-
ся забыть.

Несмотря на то, что до конца года 
еще полтора месяца, уже сейчас 
можно признать: Год предприимчи-
вости откровенно провалился. Вме-
сто масштабной либерализации и 
улучшения делового климата бизнес 
получил серию ударов в виде роста 
инфляции (за 10 месяцев — 88,7%), 
валютного кризиса и долгов.

Эксперты уже подсчитали, что 
в период кризисов этого года ма-
лый бизнес утратил не менее 50% 
оборотного капитала. Внутренний 
платежеспособный спрос только за 

январь-август 2011 года снизился в 
2,5 раза. Чистый убыток за этот же 
период увеличился в 1,6 раза, а про-
сроченная задолженность по креди-
там и займам — в 2 раза.

Многие субъекты предпринима-
тельства сейчас находятся в под-
вешенном состоянии. И не только 
из-за ухудшившегося финансового 
положения. Они не могут прогно-
зировать развитие бизнеса из-за 
неопределенности по поводу даль-
нейших действий государства.

«Никто не знает, что будет через 
три месяца, через год, какая будет 
инфляция, обменный курс, доступ к 
валюте. Если бы была принята про-
грамма по ужесточению денежно-
кредитной политики, это бы дало 
какую-то предсказуемость. Но пока 
государство оттягивает принятие 
решения», — отмечает региональ-
ный менеджер Horizon Capital, инве-
стиционный банкир Владимир Васи-
левский. 

Но практика показала, что ждать 

милости от властей — дело небла-
годарное и рискованное. Рассчи-
тывать на что-то лучшее мешает и 
финансовая неустойчивость бизне-
са, которая проявляется в низкой 
доходности, отсутствии клиентуры, 
сокращении рынков сбыта. Чтобы 
не оказаться в еще большей финан-
совой яме, субъекты предпринима-
тельской деятельности активно рас-
продают свои бизнесы.

По оценкам руководителя про-
екта Vashafirma.by Юрия Эбера, на 1 
октября 2011 года в открытую про-
дажу было выставлено 739 пред-
приятий негосударственной формы 
собственности по заявленной стои-
мости 119,7 млн. долларов.

На начало года в продаже было 
606 объектов на сумму 122,3 млн. 
долларов. Средняя стоимость пред-
ложенного бизнеса сократилась 
на 20%. «Но если учесть тот факт, 
что стоимость значительной части 
предприятий формировалась в до-
кризисный период и первоначально 

заявленная цена вопроса не изме-
нялась, то капитализация предлага-
емых предприятий снизилась в два 
раза», — поясняет Юрий Эбер. 

Между тем далеко не все бизнесы 
выставлены в открытую продажу. 
«Число не заявленных к публичной 
продаже бизнесов, по моим све-
дениям, равна примерно 115 млн. 
долларов. Серьезны ли эти цифры? 
В октябре 2011 года Госкомитетом 
по имуществу будут выставлены на 
продажу акции 48 ОАО на сумму 
108,5 млн. долларов», — отметил 
эксперт.

Наихудшим вариантом для эко-
номки в следующем году может 
стать продажа и отток бизнеса из 
страны. По мнению руководителя 
Центра деловых коммуникаций BEL.
BIZ Татьяны Маринич, такой сцена-
рий нельзя исключать, если кризис-
ные явления в экономике будут на-
растать.

«Из-за продолжающегося кризиса 
компании не смогут прогнозиро-

вать свои финансовые результаты, 
что приведет к оттоку бизнеса. А это 
означает масштабный вывоз капита-
ла за пределы страны», — отмечает 
эксперт.

Вывоз капитала из Беларуси за II 
квартал уже превысил 300 млн. дол-
ларов. Из них 171,3 млн. долларов 
проходят по статье прямых инвести-
ций нерезидентов, а еще 129 млн. 
долларов — наличных и депозитов 
других секторов экономики.

Безусловно, уход малого бизнеса 
из страны скажется на жизнеспо-
собности экономики. Ведь малый 
бизнес формирует почти 40% бело-
русского экспорта, 28,2% рознично-
го товарооборота и дает почти 30% 
налоговых сборов.

Эксперты прогнозируют закрытие 
до 30 тысяч субъектов малого пред-
принимательства и появления поч-
ти 300 тысяч безработных. Страна в 
этом случае не дополучит как мини-
мум 9% платежей в бюджет.

Александр Кожемякин.

ГОД ПРАДПРЫМАЛЬНІЦТВА

ДОЛЛАР-ТАКИ РВАНЁТ ПОД 20 ТЫСЯЧ?
Александр Лукашенко признал прово-

дившуюся экономическую политику пра-
вильной и распорядился продолжать в том 
же духе. 

Напомним, что 8 ноября на заседании пра-
вительства был представлен базовый прогноз 
на 2012 год, который предусматривал прирост 

ВВП 1,5%. Такие темпы не устроили Алексан-
дра Лукашенко, поэтому премьер-министр 
Михаил Мясникович быстренько подкоррек-
тировал планы и вынес на совещание у главы 
государства новый проект прогноза. Ознако-
мившись с этим документом, Лукашенко за-
явил (цитируется по БЕЛТА): “Дорабатывайте 

эти документы. Дошлифуйте, сделайте, как 
надо. И исходить из 5-5,5% прироста ВВП. Пре-
мьер-министр знает мои требования – считай-
те. Кто не согласен и не может - пожалуйста, 
мы найдем другую работу.”

Заказанная цифра близка озвученному пра-
вительством 7,1%. Но для этого необходимо 

эмиссионное кредитование госпрограмм в 
2012-м на уровне 30 триллионов рублей. Пе-
чатание денег в таких объемах приведет, по 
мнению министерства экономики, к инфляции 
в размере 218% в будущем году, а обменный 
курс «выстрелит» на уровень 1 USD = 22000 Br.

Кирилл Букин.

Рэдакцыя можа друкаваць артыкулы дзеля палемікі, не 
падзяляючы пазіцыі аўтараў. 
Газета распаўсюджваецца бясплатна па адмысловай дамове 
рэдактара і дабраахвотнікаў.

Падпісана да друку 28.11.2011 у 17.45.
Наклад: 290 асобнікаў. 


